
Vážení poslanci, vážené poslankyně, 

Vážený pane ministře zdravotnictví,  

Vážení zástupci zdravotních pojišťoven,  

obracíme se na vás, jelikož nás znepokojily informace, které zazněly ze strany Ministerstva 

zdravotnictví a zdravotních pojišťoven v reportáži České televize Příspěvky pro celiaky, která 

byla odvysílána dne 10. prosince 2024 v rámci pořadu Události a která se týkala podrobností 

k zavádění příspěvků na léčbu celiakie.  

Od dubna 2023 podepsalo 11 150 lidí petici Za příspěvek na léčbu celiakie, která upozorňovala 

na dlouhodobý problém, který trápí pacienty a pacientky s celiakií v Česku: že jejich jediná možná 

léčba není hrazena ze zdravotního pojištění. Na jednání Výboru pro zdravotnictví Poslanecké 

sněmovny jsme byli ujištěni, že požadavky petice budou zohledněny v novele zákona č. 48/1997 

Sb., o veřejném zdravotním pojištění. I další jednání s Ministerstvem zdravotnictví naznačovala, 

že by po dlouhé době mělo dojít k narovnání této nespravedlivé situace, která má dopady na 

zdraví mnoha lidí.  

Velkým zklamáním byly proto informace, které zazněly od Ministerstva zdravotnictví, a sice že se 

nepočítá s příspěvkem pro všechny nemocné, nýbrž pouze pro vybrané věkové skupiny. Takový 

návrh v zásadě jen institucionalizoval dosavadní stav, který závisel na vůli pojišťoven.  

Především se ale musíme důrazně ohradit proti výroku paní Viktorie Plívové, tiskové mluvčí 

Veřejné zdravotní pojišťovny, ve znění: „Je nutné to podložit nějakými matematickými modely, 

výpočty, právě o tom, jaký dopad by to mělo do fondu prevence“. Jednou rovinou problému je 

samozřejmě zátěž zdravotního systému, kterou představují komplikace spojené s neléčenou 

celiakií. Nicméně tento výrok je daleko za hranicí etiky, jelikož redukuje pacienty na čísla 

v tabulkách, na jejichž zdraví je takto pohlíženo de facto pouze z pohledu nákladů.  

Podstata přitom spočívá v nespravedlnosti, že pacienti a pacientky s celiakií v současnosti musí 

hradit svoji léčbu sami v plné výši, ačkoliv si poctivě hradí zdravotní pojištění.  

Obecně považujeme za nešťastné, že příspěvek na bezlepkovou dietu má být dále vyplácen 

z fondů prevence, zvláště když byla v rámci připomínkového řízení vypuštěna možnost stanovit 

vyhláškou podobu příspěvků. Respektujeme nicméně, že taková varianta byla v současnosti 



vyjednána jako nejschůdnější a považujeme za podstatné, aby se situace po letech jednání 

konečně posunula. Dovolujeme si proto položit následující otázky: 

● ministru zdravotnictví: Jakým způsobem má připravovaná novela řešit uvedený problém? 

Jakým způsobem plánuje ministerstvo zajistit, aby nastavení výše příspěvku a vymezení 

recipientů nebylo pouze na vůli zdravotních pojišťoven?  

● zdravotním pojišťovnám: Jakým způsobem plánujete zajistit, aby byla pacientům s celiakií 

kompenzována jejich léčba? 

Na všechny adresáty apelujeme, aby došli v nejkratší možné době k takovému řešení, které zajistí 

alespoň částečnou kompenzaci nákladů všem pacientům bez rozdílu věku. Takové řešení je nejen 

finančně výhodnější ale především férové.  

S úctou 

Mladí celiaci, iniciátoři petice 

Společnost pro bezlepkovou dietu z.s. 

Pracovní skupina pro celiakii, Česká gastroenterologická společnost ČLS JEP 


